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Napirenden az üdültetés 
A SZOT elnökségének ülése 

A SZOT elnöksége hétfőn 
ülést tartott, amelyen egye-
bek között megvitatta a 
szakszervezeti üdültetés fej-
lesztésével összefüggő fel-
adatokat. 

A testület megállapította, 
a szakszervezetek azzal, 
hogy az elmúlt években 
speciális szanatóriumokat, 
gyógyüdülőket hoztak létre, 
és bővítették a nagycsalá-
dosok üdültetését, jelentős 
társadalmi igényeknek tet-
tek eleget. A. szanatóriumi 
gyógyüdültetés fejlesztésével 
csökkentették az állami 
egészségügyi szolgálat meg-
előző és utókezelő tevékeny-
ségének terheit, hozzájárul-
nak a dolgozók egészségé-
nek megóvásához, helyreál-
lításához. Bővült a gyerme-
kek és szakmunkástanulók 
üdültetése is. Érzékelhetően 
javult az üdültetés színvo-
nala, mert elsősorban az 
összkomfortos helyek szá-
mát emelték. 

Az elnökség helyesli a 
pozitív folyamatokat. Ügy 
határozott, hogy a kedvez-
ményes szakszervezeti üdül-
tetést a hosszú távú szociál-
politikai célkitűzéseknek 
megfelelően kell tovább-
fejleszteni. Az üdültetés és 
az üdülőhálózat fejlesztésé-
ben fokozottan kell figye-
lembe venni az emberek 
egészségügyi és szociális rá-
szorultságát. Ennek érdeké-
ben koncentrálni kell a 
szakszervezetek, a vállalatok 
és intézmények pénzeszkö-
zeit az üdülök befogadóké-
pességének növelésére. 

Az elnökség a továbbiak-
ban megvitatta a munkahelyi 
társadalombiztosítási taná-
csok feladatairól szóló elő-
terjesztést. 

Az elnökség megállapítot-
ta, hogy a munkahelyi tár-
sadalombiztosítási tanácsok, 
mint szakszervezeti szervek 
és egyben jogorvoslati fó-
rumok az elmúlt évtizedek-
ben jól szolgálták a dolgo-
zók érdekvédelmét. De in-
dokolttá vált, hogy most is-
mét meghatározzák a mun-
kahelyi társadalombiztosítá-
si tanácsok mozgalmi és 
jogorvoslati feladatait, és 
rendezzék kapcsolataikat az 
önkormányzati jellegű me-
gyei társadalombiztosítási 
tanácsokkal, továbbá a tár-
sadalombiztosítási igazgató-
ságokkal, valamint az ipar-
ági, ágazati szakszervezetek-
kel és az szmt-kel. 

A SZOT elnöksége hatá-
rozatba foglalta a munka-
helyi társadalombiztosítási 
tanácsok feladatait . A jog-
orvoslatokra vonatkozó in-
tézkedések az érvényes jog-
szabályokra épülnek, így 
azok betartása eleve kötele-
ző. A mozgalmi feladatokat 
az iparági, ágazati szakszer-
vezetek szabályozzák, a 
mostani elnökségi határozat 
e szabályozásokhoz körvona-
lazza az irányelveket. 

A továbbiakban a rák-

ellenes küzdelemmel foglal-
kozott az elnökség, és el-
határozta, hogy „A rák ellen 
— az emberért, a holna-
pért ..." elnevezésű társa-
dalmi alapítványt erkölcsi-
leg és anyagilag is támogat-
ja, ahhoz csatlakozik. Az 
alapítvány a lakosság köré-
ben végzendő propaganda, 
szervező- és koordináló 
munkával kívánja megnyer-
ni a társadalom támogatá-
sát a rákbetegségek elleni 
küzdelem előmozdítására. 

Az elnökség felkérte az 
iparági, ágazati szakszerve-
zeteket, a munkahelyi szak-
szervezeti testületeket, a 
szocialista brigádokat, az 
egyes dolgozókat, hogy az 
alapítványhoz csatlakozva 
támogassák a nemes célú 
kezdeményezést. Egyben az 
elnökség felkérte a szak-
szervezeti szerveket, hogy 
kezdeményezzenek, szervez-
zenek egészségügyi felvilá-
gosító előadásokat, s —i a 
területi onkológiai hálózat 
bevonásával — rákszűrő-
vizsgálatokat. 

Az elnökség megvitatta a 
szakszervezetek ifjúsági 
munkájának továbbfejlesz-
téséről szóló javaslatot is. 

Lódzi vajdasági delegáció 
A testvérmegyei kapcsolatok keretében megyénkbe 

látogat a lengyel lódzi vajdaság tanácsi küldöttsége. A 
delegáció vezetője Maria Wawrzynska, a Lódz Vajdasági 
Tanács elnökének helyettese, tagjai : Longin Wojtal, Lódz 
város polgármesterének helyettese és Elzbieta Wociskows-
ka-Ociepa, a Lódz-Baluty Tanács vezetője. 

A lengyel vendégeket tegnap délután Szabó Jánosné, 
a Csongrád Megyei Tanács elnökhelyettese fogadta a Fe-
rihegyi repülőtéren. 

A tejtermelés dilemmái 
A veszteség nem lehet cél! 

A tejtermeléssel (már évek Természetesen az üzemi re: betonsilóra. épületkar-
óta nincs minden rendben, szakembereknek és az állat- bantartásra. gépfel ú j itasok-
A Csongrád Megyei Tejipa- tenyésztési szervező, segítő ra. Türelmi időt él most a 
ri Vállalatnál az idén 3 szá- intézmények dolgozóinak gazdaság, hisz 'nem lehet 
zalékkal kevesebb tejet ná- ezután is fontos teendőik cél egy kifejlett állományt 

megszüntetni, a betanult 
szélnek 

Juhász Béla elnök még 

sároltak fel, mint tavaly, maradnak. 
Szerencsére a boltok válasz- A Deszki Maros Tsz-ben szakembereket 
tékán ezt nem érezhetjük, hatvanan dolgoznak a ereszteni, 
csak az exportál t mennyi- szarvasmarha-ágazatban. A 
ség lett kevesebb. A tenden- legutóbbi zárszámadáson az 
cia mégis figyelmeztető, s ö munká juk után csak vesz- tovább ment a tervezgetés-
ezt az országos adatok is teséget tudtak elszámolni. A be"- n e m zárkózik el egy 
alátámasztják. bevételeket 2 millió nyolc- későbbi fejlesztéstől sem. 

Az ország tehénállomanya százezer forinttal haladták h a az ágazat látható nyere-
minden eddiginél kisebb. Az meg a kiadások. Ebbe azt s é ge t produkálna. Viszony-
arányok is a tejelő tehenek is bele kell számítanunk, l a e kevés pénzből hétszázra 
rovására tolódtak el. Az hogy az ötszáztíz tehén a tudnák növelni az álio-
utóbbi négy év negyvenez- nyoicvanhármas aszályos év mányt. Ehhez már egy új 
res létszámú csökkenése hatására igen drága takar- fejőházra is szükségük len-
ügy adódott, hogy míg a mányt fogyasztott. n e n e m beszelve a dolgo-
húshozamúak száma 32 ezer- Tölgyesi Árpád allatte- . , , , . ... 
rel nőtt. addig a lejelö te- nyésztési főágazatvezető sze- z o l k J o b b ™ n k a k " < - u l m e -
hénállomány 72 ezerrel rint az idei éy kedvezőbb. n V e , t letrehozo valtoztatasok-
csökkent. Ez a folyamat io- sok minden változott a múlt ról. Mindenesetre vár ják a 

központi döntést, bíznak egy vább folytatódik, s csak az évben, de ez még mindig 
idén 80—85 millió liter te j - kevés a boldoguláshoz. A 
jel kevesebbre számítha- jobb minőségű takarmány, a 
tunk. A tejhozamok növe-
kedése elenyésző az idén. 

fa j taátalakí tó munka ered-
ményeként 400 literrel nőtt 

józan és tisztességes szabály-
zórendszerben. 

T Sz. I. 

Fázunk-e a téltől? 

2. Gázt nekünk! 
— Minálunk készen van 

a gázvezeték, de mégsem 
kötik be. Most aztán dönt-
sem el, mivel fűtsék a té-
len? Állítsam be a szenes-
kályhát. ami t kidobattak ve-
lem. mert jön az olaj. és az 
modernebb? Vagy állítsam 
be az olajkálvhát, ami t ki-
dobattak velem, mert úgyis 
leáldozik neki. használjuk a 
modern szeneskályhákat!? 
Vagy állítsam vissza a régi 
szeneskályhát, mer t a „mo-
dern" mini cserépkályhát 
kidobatták velem. hiszen 
úgyis jön a gázfűtés?! 

— Hát most iön a gázfű-
tés, vagv nem?? 

— Dr. Varga János. a 
Déqáz igazgatója bizonyára 
nem először hallja a sürgető 
kérdést, lesz gáz, vaa-' nem 
lesz gáz? 

— Van is. lesz is. Világos, 
hogy aki megrendelte a 
munkát, aki végigjárta a 
különböző helyeket a gáz-
fűtésre felkészülés során, az 
mindig kérdezi, hogy mi 
lesz a sor«-a — sokszor, tü-
relmetlenül. 

— Ne kérdezze? 
— Dehogynem. 
— Kinél érdeklődjön? 
— Az Inleknál. a kivite-

lezőnél, és nálunk. Me" kell, 
hogy kapja a felvilágosítást. 
A Délmagyar olvasói a sze-
gedi üzemegység t i tkársá-
gán kérhetnek — tőlünk 
legalábbis — felvilágosítást. 
Ami persze, ha pontos is, 
nem biztos, hogy mindig 
tetszik. 

— A legfontosabb: akiiek 
az idénre íaérték a gázbe-
kötést, szeretné tudni ve-
gyen-e még szenet. olajat, 
vagy várja a gázfűtést. 

— Ismerem a problémát, 
s a / t is tudom, sokan azt 
mondják, kész a gázveze-
ték. miért nem kötik már 
be az én udvaromba is. Nem 
biztos, hogy amé kész, az 
készen van. 

— Ezt hogyan értsem? 
— Ügy, hogv valóiában 

nem azzal van ..készen" a 
gázvezeték, hogv betemették 
az utolsó árkot is, hanem 
csak akkor tekinthetjük tel-
jesen elkészültnek, ha a Bá-
nyaműszaki Felügyelösén a 
műszeresen regisztrált nyo-
máspróbák után engedélye-
zi a használatba vételét, s 
elkészül a megvalósulási 
terv. amely a valós állapo-
tot tünteti fel. Bekötni pe-
dig csak akkor tudjuk a 
gázt, ha a fogyasztónál — 
ott belül! — mindent ki-
építettek. 

— Van. aki úgy tudja, 
mindennek eleget tett. 

— Annak naookon belül 
bekötjük. Minden eszközünk 
megvan hozzá. Szegeden 
most adtunk át nyolc utcát, 
mindben elkészült az utcai 
vezeték, és a belső hálózat 
is. Ezekben a házakban. 

ahogy sorba kerülnek, lesz 
bekapcsolás. 

-•— Azt mondják, lassan 
halad a program. 

— Lassan?/Mihez képest? 
Nem akarok szakmabeli kol-
légákat megsérteni, ezért 
nem mondok konkrét hely-
színt, de van olyan terület, 
ahol három megyében nem 
kötöttek be többet, mint a 
szegedi üzemegység terüle-
tén. 

— Mennyi az idei terv? 
— Ebben az évben 3800 

bekötést terveztünk, és szen-
tember else :nig megtörtént 
2500, de az év végéig, úgy 
számít juk, hogy több min t 
4100 lakásban lobbanhat fel 
az ú j gázláng. De egyet sze-
retnék hangsúlyozni. Azt, 
hogy a Dégáznál is decem-
ber 31-ig tart az év. 

— A vállalat területén 
húszezernél több lakásba 
kötötték már be n? úi ak-
cióban a gázt. A faluvilla-
mosításhoz mérhető átalaku-
lás amolyan pionírszereoet 
is kölcsönöz az „alkotók-
nak". 

— Szép feladat ez! 
— A „gázavató" ünnepsé-

gekben van valami megha-
tódottság, emelkedettség. 
Alighanem ezzel magyaráz-
ható, hogy Békés megyében 
még márványba is foglalták 
a nevét... 

— Nem én tehetek róla. 
Kétsopronyban az átadáskor 
láttam én is. ho fv az em-
léktáblára írtak . . . 

— Hálás falusiak, cinikus 
városiak. Itt emléktábla he-
lyett pletyka, szóbeszéd. Kü-
lönböző árakról. . . 

— A Dégá" dolgozik a 
legolcsóbban! A többi kivi-
telezőt mi nem tudiuk befo-
lyásolni. Mi a fontosabb, 
..közérdekűbb" munkákat 
vállaljuk fel . . . 

— A telefonnál közismert 
a K-vonal. A szegedi qáz-
vezeték-épitésnéi született c 
K-egyenes kifejezés, mint a 
megkérdőielezett vonalve-
zetés példája. 

— önt sünk már egyszer 
tiszta vizet a pohárba! A 
Tisza-töltés felöli gázátadó 
állomástól a szőregi gázfo-
gadóig, az újszegedi Trak-
tor utca végén levő erdő 
mellett vezet a legrövidebb 
út. Legrövidebb, mert nyíl-
egyenesen lehetett a vezeté-
ket fektetni, és a leggazda-
ságosabb is. mer t nem kel-
lett senkitől ineatlan terü-
letet kisajátítani, szolgalmi 
jogot kérni, s a Holt-Maro-

son is a legkedvezőbb he-
lyen lehetett átvezetni a 
csövet. Ezt kell nekem szám-
talanszor több fórumon el-
magyarázni. és azt, hogy 
ennek a vezetéknek akkor 
is azon a nyomvonalon kel-
lett volna futnia, ha nincs 
ott más telke . . . meg az én 
telkem is. és nincs a közel-
ben üdülőkörzet. Azt viszont 
rendelet engedélyezi, hogy 
oda is bevezessék a gázt. 
Hát ki mer ma rendelettel 
ellentétes módon bánni a 
közvagyonnal? 

— Hm, tényleg, ki mer? 
Nos, nézzük, mire számít-
hat. akinek már van gázve-
zetéke, gázkályhája gázka-
zánja. Fázzon-e a téltől? 

— Ne fázzon! Még egy-
szer az ú j bekötésekről an.v-
nyit. hogv most már nincs 
gond sem a nyomáscsökken-
tőkkel. sem a gázkazánok-
kal. Van mindkettő. Ami 
pedig a gázellátást '"et i . a 
lakosságnak tavaly is volt 
elegendő menn>'ic,i<r. s az 
idén is lesz. Nyomáscsökke-
nésre sem kell számítani, 
mert a berendezéseink a 
nagyobb hidegben is megfe-
lelően működnek. Megerő-
sítettük a szolgáltató részle-
günket, növeltük a javító-
létszámot is. 

— Mi tesz az ipari nagy-
fogyasztókkal? 

— Készült egv korlátozá-
si terv. amelyet minden 
érintettel egyeztettünk. s 
persze csak a legszüksége-
sebb esetben vezetőik be. 
Az viszont biztos, hogy a 
tavalyinál jobb ésszerűbb 
tervezet. 

— Propán-butár aázt is 
sokan használnak. Lesz-e 
elég a télen? 

— Npcvon optimista nem 
merek lenni, hiszen a tava-
lvi kemény télben is voltak 
gondjaink. 

— Töltsenek többet.' 
— Nem tudunk. A töltő-

telepünket 13 évvel eiglött 
40 ezer tonnás évi teljesít-
ményre adta a dán cég . ' Je -
lenleg géemkát is engedé-
lyezve — évi 50 ezer tonnát 
palackozunk. A többnél is 
többet már lehetetlen — s a 
töltőüzem évről évre elavul-
tabb lesz. 

— Üj telep mikor lesz? 
— Ezt én is kérdezhet-

Igriczi Zsigmond 

(Következik: Hol volt, hol 
nem watt) 

várhatóan csak 80 literrel a tejhozam, az idén úgy néz 
fog emelkedni, s ezzel is ki. eléri az 5 ezer litert te-
még a 4410 literes átlagnál henenként. A minőséggel 
tar tunk. 

A Magyar 
nem kell szégyenkezni. az 

Mezőgazdaság első osztályú tej aránya a 
című folyóiratban egymást, megyei átlagot meghaladja, 
érik az okokat fel táró és a Egy-két esetet kivéve már 
lehetséges megoldásokat ku- évek óta kedvezőek a csira-
tató cikkek. A számadatok szám és a tisztaságvizsgála-
is innen valók. Az idén tok eredményei. Ránézésre 
várhatóan 2,64 milliárd liter mai árakon a te j termelés 
tejet termel mezőgazdasá- háromezer for int nyereség-
gunk. s a távlati cél 1990-re gel járna egyedenként, ami 
a 2,88 milliárd liter. Ehhez önmagában is kevés. Ha 
az kellene, ha nem növeke- még azt is hozzávesszük, 
dik a tehénlétszám. hogy hogy ezer hektáron terem, 
évente 183 literrel emelked- meg a silókukorica és a lu-
jék az egyedenkénti átlag, cérna, a területen árunö-
Nem valószínű, hogy az élet vényt termelnének, abból sok-
követni tudná, a számítást, kai több nyereség jönne 
Továbbra is elsőrendű a össze. Ahhoz, hogy ismét 
belföldi ellátás, csakhogy visszaálljon az állattenyész-
ehhez megfelelő ösztönzés- tés becsülete. véleménye 
nek kellene járulni. Az ága- szerint l i terenként vagy két 
zat feszültségei, a tenyésztői forintot kellene a fe lvásár-
kedv csökkenése, a fejlesz- lási árakon emelni. Pénz 
tési törekvések hiánya ki- híján kevés lehetőségük volt 
zárólaa házon belül' nem a fejlesztésre, de az elmúlt 
oldhatók me«. központi in- másfél évben 4 milliót kol-
tézkedések is szükségesek, töttek a legszükségesebbek-

Pénzügyi szeminárium 
A Magyar Külkereskedel- ciát nem tudnak szerezni 

mi Bank szervezésében az szállítmányaik ellenértékére, 
egyesült államokbeli Heller A Magyar Külkereskedelmi 
Overseas Co. pénzintézet Bank eddig 14 nyugat-euró-
vezetői az exportbiztosítás pai faktorházzal hozott létre 
egy speciális formájáról , a megállapodást, legutóbb az 
faktoringről tartottak elő- egyesült államokbeli Heller 
adást magyar vállalatok Overseas-zel. 
képviselőinek hétfőn az Át-
rium Hyatt Szállóban. 

A Magyar Külkereskedel-
mi Bank az idén kezdte meg 

A szemináriumon részt 
vettek az amerikai pénzin-
tézet ausztriai és francia-

a faktoring magyarországi országbeli vegyes vállalatá-
koordinálását. Ennek lénye- nak képviselői is. Ez utób-
ge, hogy a termelő és szál- bival, a Factofrance Heller-
lító nem saját maga h a j t j a rel a Magyar Külkereske-
be hitelben eladott termé- delmi Bank megállapodást 
kei ellenértékét, hanem ez- készített elő, amelyet a kö-
zel egy speciális pénzintéze- zeli napokban írnak alá. 
tet, faktorházat bíz meg. Ez Ennek alapján lehetőség 
a módszer növeli a magyar nyílik arra, hogy a magyar 
exportőrök versenyképessé- vállalatok ezután Franciaor-
gét, hiszen olyan esetekben szágban is igénybe vegyék 
sem kell elállniuk egy-egy a számukra előnyös fakto-
üzlettől, amikor bankgaran- r ing szolgáltatásokat. (MTI) 

Általános Vállalkozási Bank Rt. 

Alakuló közgyűlés 
Hétfőn tartotta alakuló 

közgyűlését az Altalános 
Vállalkozási Bank Rt. a 
Magyar Kereskedelmi Ka-
marában. A közgyűlésen 44 
részvényes határozott az ú j 
pénzintézet megalakulásá-
ról, megválasztotta az igaz-
gatóságot és a fe lügyel 'b i -
zottságot, valamint elfogadta 
a részvénytársasági alapsza-
bályokat. 

Az ú j szervezet 2,2 milli-
árd forintos alaptökével jött 
létre, a részvényeket az 
alapítók, a Magyar Nemzeti 
Bank és a Pénzügyminiszté-
rium, valamint más részvé-
nyesek, — vállalatok és 
egyéb szervezetek — jegyez-
ték. A bank az MNB vállal-
kozási a lapjának átvételével 
működik, hasznosítva az 
alap másfél éves eredményes 
működésének tapasztalatait . 
Az A VB Rt. célja, hogy ú j -
szerű finanszírozási formá-
kat alkalmazva elősegítse a 
hatékony tőke- és eszköz-
áramlást . Nyereségorientált 
szervezetként, ágazati, föld-
rajzi és egyéb megkötöttség 
nélkül végzi munkájá t . 

Ügyfélköre igen széles, egy-
aránt kiterjed gazdasági te-
vékenységet folytató ma-
gánszemélyekre, és kisvál-
lalkozásokra, szövetkezetek-
re, állami vállalatokra, t á r -
sulásokra, költségvetési szer-
vek eredményérdekeltségü 
szervezeteire. 

A bank tevékenységi kö-
rébe tartozik az alapátadás, 
lizing, társulás, ér tékpapír-
üzlet, hitelezés és egyéb 
bankári szolgáltatások. Az 
ú j pénzintézet foglalkozhat 
értékpapírok kibocsátásának 
lebonyolításával, letéti ke-
zelési megbízások teljesítésé-
vel, pénzügyi lebonyolítói és 
vagyonkezelői szolgáltatá-
sokkal és bankári tanács-
adással. Továbbra is műveli 
az MNB vállalkozási a lapjá-
nak hagyományos tevékeny-
ségét, a műszaki-fejlesztés 
támogatását, innovációs, el-
képzelések finanszírozását. E 
téren a folyamat gyorsítása 
érdekében haj landó egyes 
bankári konstrukciók, pénz-
ügyi szolgáltatások szükség 
szerinti kombinálására, az 
ügyletek komplex megköze-
lítésére. (MTI) 
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